
 

  

                                        
 

1 

Zápis z jednání – 3. zasedání Tematické pracovní skupiny Inovace, 
přenos znalostí a AKIS 
 
06. 05. 2025, 13:00 – 14:30 hod. 
 
Účastníci Tematické pracovní skupiny Inovace, přenos znalostí a AKIS:  
 
Ing. Josef Tabery; Ing. Radek Lanč; Ing. Kateřina Adamcová; Ing. Jana Hadačová; 
Ing. Michal Anton; Ing. Vendula Boubalíková; Ing. Kateřina Gogoláková; Ing. Matěj 
Mikulášek; Ing. Kristýna Fayad Mecnerová; Jiří Gottwald; Ing. Lenka Typoltová; 
Ing. Lenka Rychlá; Ing. Veronika Hlaváčková, Ph.D.; Ing. Jana Pastrňáková; 
Mgr. Jana Bartošová; Ing. Karolína Menclová; Ing. Lucie Kredbová;  
Ing. Zuzana Dvořáková; Ing. Veronika Součková; Ing. Kateřina Pokorná 
 
Online: Ing. Klára Petrásková, Ing. Veronika Llupi Vlasáková, Mgr. Šárka Štejnarová, 
Bc. Kateřina Urbánková, Ing. Martin Mistr Ph.D., Ing. Andrea Hrabalová, Ing. Ivana 
Tryznová, Mgr. Marta Kristenová, Ing. Klára Němečková 
 
Omluveni: Ing. Darina Juříčková, Ing. Vladimíra Marianovská, Mgr. Martin Chládek, 
Ing. Marta Mrnuštík Konečná, Ing. Václav Suchan CSc. MBA, Ing. Iva Pospíšilová, 
PhDr. Marcela Pánková Ph.D., Ing. Milan Hluchý Ph.D., Ing. Josef Škeřík CSc., MVDr. Dana 
Tříska, Mgr. Jan Valeška 
 
Nepřítomni: Ing. Marie Rubišarová Medová, Ing. Anna Polišenská, Mgr. Jaroslava Barbara 
Sporková, Karel Knesl, Ing. David Brož, Ing. Martin Volf 
 
Průběh jednání 
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Přivítal všechny na tematické pracovní skupině a zdůraznil, že jde o debatu, nikoli 
o definitivní záležitost. Představil návrh na otevření záměru b) Vzdělávací výjezdy řídicích 
pracovníků zemědělských a lesnických podniků v rámci 55.78 Podpory vzdělávání, 
zaměřený na krátkodobé výměnné stáže řídicích pracovníků. Uvedl, že alokace pro tuto 
intervenci je 20 milionů korun. Definoval podmínky pro žadatele. Popsal postup při realizaci 
záměru, včetně výběrového řízení na účastníky a uzavření dohody mezi žadatelem, vysílající 
organizací a účastníkem. Inicioval diskusi. 
 
Ing. Kateřina Adamcová – SZIF, ředitelka Sekce projektových opatření PRV, OP Rybářství 
a Národních dotací 
 
Zdůraznila, že pokud má být projekt úspěšný, musí být co nejjednodušší, což znamená, 
že by se mělo vyhnout administrativní zátěži. Navrhla, aby se vše řešilo sazbou, což by 
zjednodušilo proces jak pro žadatele, tak pro administrátory. Dále uvedla, že faktury od 
zahraničních subjektů jsou nejasné a měly by být nahrazeny sazbou. Vyjádřila, že zbytné 
věci by měly být odstraněny. Podle ní je důležité, aby administrace nebyla komplikovaná 
a aby se nezkoumaly detaily jako způsob dopravy. Také zmínila, že dokument je podle ní 
chaotický a nedotažený, což může ovlivnit rozhodnutí žadatelů. Varianta 1, která zahrnuje 
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faktury a složitou administraci, je podle ní nepřijatelná a připomíná dřívější neúspěšné 
projekty. Naopak varianta 2, která by byla založena na sazbách a minimální administrativě, 
je podle ní realizovatelná a atraktivní pro nevládní organizace. Zdůraznila, že jednoduchost 
a odstranění zbytečných informací jsou klíčové pro úspěšnou realizaci projektu. Navrhla, aby 
byla definice žadatele upřesněna, protože současný text je příliš složitý a nejasný. 
Zdůraznila, že je důležité rozhodnout, zda použít slovo "a" nebo "nebo", protože mají odlišné 
významy. Text by měl být očištěn, aby bylo jasné, kdo je vzdělávací subjekt a zda musí být 
akreditovaný. Uvedla, že pokud by se poplatek zahraničnímu podniku mohl stanovit sazbou, 
bylo by to ideální. Vyjádřila pochybnosti o tom, jakou fakturu by německý zemědělec 
vystavoval nevládní organizaci a zdůraznila složitost kontroly přiměřenosti cen v místě 
a čase. Konstatovala, že by bylo nejlepší, aby si nevládní organizace s podmínkami dál 
nakládaly samy. 
 
Ing. Lucie Kredbová – MZe, vedoucí Oddělení projektových opatření II 
 
Potvrdila, že poslední dvě podmínky v definici příjemce dotace jsou alternativní a první dvě 
musí být splněny vždy. Shrnula, že maximální zjednodušení je možné a že varianta 
2 je preferovaná. Vyjádřila obavy, jakým způsobem nevládní organizace dokáže přesunout 
peníze k účastníkovi výjezdu, pokud není jejich zaměstnancem. 
 
Bc. Kateřina Urbánková – PRO-BIO Svaz ekologických zemědělců 
 
Poděkovala za možnost připojení online a za připomínky, které považuje za relevantní. 
Uvedla, že si neumí představit realizaci projektu v současné podobě a že z hlediska řídících 
pracovníků nepozoruje o záměr velký zájem. Zdůraznila, že záměr musí být maximálně 
jednoduchý, ideálně s jednou žádostí o dotaci a jednou žádostí o platbu, vše řešeno sazbou 
bez nutnosti prokazování faktur. Pokud proces bude jednoduchý, tak si umí představit 
realizaci 2-3 denních výměnných stáží. 
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Souhlasil s tím, že projekt musí být co nejjednodušší, ale upozornil, že musí být nějaký 
výstup, například zpráva, aby bylo vidět, k čemu projekt sloužil. Připomněl, že všechny 
výdaje kromě právě odměny zahraniční farmě, jsou již v návrhu řešeny sazbou. Nastavení 
sazby i pro tento výdaj je možné. 
 
Ing. Kateřina Adamcová – SZIF, ředitelka Sekce projektových opatření PRV, OP Rybářství 
a Národních dotací 
 
Uvedla, že dokument je spíše technický a administrativní, ale chybí v něm informace o cílech 
projektu, kdo se ho má účastnit a k čemu má sloužit. 
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Navrhl, že dokument může být doplněn o tyto informace, resp. při dalším jednání již může 
být konzultován celý návrh Pravidel. Pro toto jednání byly do podkladů shrnuty jen hlavní 
aspekty. 
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Ing. Radek Lanč – MZe, náměstek člena vlády 
 
Vyjádřil pochybnosti o smysluplnosti projektů a zdůraznil, že je důležité vědět, čeho chceme 
dosáhnout a jaké budou výstupy. Upozornil na potřebu analýzy přínosů z předchozích 
projektů. Navrhl, aby se peníze využily na smysluplné vzdělávání a výměny, které budou mít 
jasné přínosy pro zemědělce a lesníky. 
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Poděkoval a uvedl, že je běžné, že lidé z firem jezdí do zahraničí získávat zkušenosti 
a inspirovat se postupy. Připustil, že s tímto typem záměru nemají zkušenosti, a proto 
je v prvotní podobě. Právě proto se snaží záměr od počátku připravovat ve spolupráci 
s kolegy ze SZIFu a partnery z řad NNO. 
 
Ing. Karolína Menclová – Českomoravský svaz zemědělských podnikatelů 
 
Souhlasila s řešením nákladů sazbou a uvedla, že takto vysoké částky nejsou nutné. 
Zdůraznila, že flexibilita termínů je důležitá, protože zemědělci nemají čas na delší pobyty. 
Navrhla, aby datum bylo flexibilní a aby partneři v zahraničí mohli přizpůsobit návštěvy podle 
potřeby. Uvedla, že varianta jedné žádosti o dotaci na jednu žádost o platbu je lepší, protože 
více příjemců komplikuje administraci. Navrhla, aby nebylo omezení na počet žádostí 
do stejné země a aby se lhůta pro doručení závěrečné zprávy prodloužila na 14 dní. 
 
Ing. Kateřina Adamcová – SZIF, ředitelka Sekce projektových opatření PRV, OP Rybářství 
a Národních dotací 
 
Uvedla, že na konkrétním datu doručení závěrečné práce nelpí, protože žádost o platbu 
nepřijme dříve, než bude mít všechny potřebné dokumenty. Navrhla, aby si to každý ošetřil 
podle potřeby. Dále se zeptala na žádosti, když se do jedné země posílají lidé z více firem. 
 
Ing. Karolína Menclová – Českomoravský svaz zemědělských podnikatelů  
 
Uvedla, že by bylo vhodné umožnit jednu žádost na jednu firmu, protože ne všechny 
subjekty dodají dokumenty včas. 
 
Ing. Kateřina Adamcová – SZIF, ředitelka Sekce projektových opatření PRV, OP Rybářství 
a Národních dotací 
 
Zeptala se, jak si představuje rozdělit částku mezi dvě žádosti. 
 
Ing. Lucie Kredbová – MZe, vedoucí Oddělení projektových opatření II 
 
Vysvětlila, že sazba je na zprostředkování jednoho výjezdu pro jeden vysílací subjekt, který 
může poslat jednoho až dva lidi nikoliv na jeden projekt. Záleží na žadateli, kolik výměn 
do jednoho projektu zahrne. 
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Ing. Kateřina Adamcová – SZIF, ředitelka Sekce projektových opatření PRV, OP Rybářství 
a Národních dotací 
 
Uvedla, že je tedy jedno, zda se jedná o jednu nebo více zemí a zeptala se na princip 
vyčerpání dotace. 
 
Ing. Lucie Kredbová – MZe, vedoucí Oddělení projektových opatření II 
 
Uvedla, že se jedná o kontinuální příjem žádostí s preferenčními kritérii, která byla 
již projednána Monitorovacím výborem. 
 
Ing. Veronika Hlaváčková, Ph.D. – Zemědělský svaz ČR 
 
Přiklonila se k variantě 2 a sazbám, ale chtěla podrobnější informace o výběrovém řízení. 
Uvedla, že je potřeba stanovit jasná kritéria pro účastníky, například členství v organizacích, 
jazyková znalost, pracovní zaměření, a že řídící pracovník může být i střední manažer nebo 
zootechnik. 
 
Ing. Lucie Kredbová – MZe, vedoucí Oddělení projektových opatření II 
 
Vysvětlila, že jde o transparentní způsob získávání účastníků výjezdu, nikoliv výběrové řízení 
v podobě veřejné zakázky. 
 
Ing. Kateřina Adamcová – SZIF, ředitelka Sekce projektových opatření PRV, OP Rybářství 
a Národních dotací 
 
Uvedla, že je podle dokumentu potřeba zveřejnit nabídky na výjezd na stránkách, 
aby zaměstnanci nebo firmy mohli projevit zájem. Zdůraznila, že je nutné stanovit výběrová 
kritéria, podle kterých budou účastníci vybíráni, například pracovní zaměření, počet volných 
míst, jazyková znalost a časové hledisko. Uvedla, že požadavky na účastníky nejsou 
specifikovány, například zda může být ve zkušební době nebo pracovat na částečný úvazek. 
 
Ing. Lucie Kredbová – MZe, vedoucí Oddělení projektových opatření II 
 
Vysvětlila, že nezisková organizace, která bude zprostředkovávat výjezd, musí informovat 
farmy a potenciální vysílající organizace o možnosti účasti. Uvedla, že požadavkem je, 
aby účastníkem byl řídicí pracovník, tedy i střední manažer, který řídí nějaký úsek nebo tým. 
Další specifikace nejsou. 
 
Ing. Radek Lanč – MZe, náměstek člena vlády 
 
Zeptal se, zda majitel společnosti, který nemá klasickou smlouvu, může být účastníkem 
programu, protože pracovní smlouva není u vlastníků běžná. 
 
Bc. Kateřina Urbánková – PRO-BIO Svaz ekologických zemědělců 
 
Poděkovala a uvedla, že pracovní smlouva je limitující pro malé rodinné farmy, které často 
nemají formální pracovní smlouvy. Vyjádřila obavy o výběrové řízení, které si neumí 
představit. Navrhla model, kde by farmy mohly kontaktovat organizaci přímo, 
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aby se domluvily na exkurzi. Zdůraznila, že současný dotační titul není dobře definován 
a že by měl zahrnovat nejen řídící pracovníky, ale i ostatní pracovníky. 
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Uvedl, že cílem zasedání je rozhodnout, zda má program vůbec význam a za jakých 
okolností. 
 
Ing. Klára Petrásková – Člověk v tísni 
 
Poděkovala za možnost vyjádřit se a uvedla, že cíle stáží nejsou dostatečně definovány. 
Zdůraznila, že je důležité jasně určit, zda jsou stáže určeny pro zemědělce nebo řídicí 
pracovníky a co tím chceme dosáhnout. Uvedla, že není jasné, kdo může být zahraničním 
subjektem, ke kterému účastník přijede, a jaká může být velikost vysílajícího podniku. 
Navrhla, aby byla zajištěna nějaká zainteresovanost vysílajícího podniku, například finanční 
spoluúčast. Také se zeptala, zda se může přihlásit podnik, který není členem nevládní 
organizace. 
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Uvedl, že definování cílů stáží je obtížné, protože každý podnik má jiné zaměření. Uvedl, 
že zahraniční subjekt je již základním způsobem definován a že nečlenové nevládních 
organizací se mohou přihlásit, pokud to nevládní organizace připustí. 
 
Ing. Radek Lanč – MZe, náměstek člena vlády 
 
Doplnil, že náplň výjezdu do zahraničí musí souviset s pracovní náplní účastníka, což by 
mělo být adekvátní tomu, co účastník vykonává v domácím podniku. Vyjádřil obavy, že 
stoprocentní krytí výdajů je demotivující a navrhl, aby se na výdajích participoval i účastník. 
Také se zeptal, zda mohou být účastníky programu subjekty, které poskytují služby 
pro zemědělce, jako například veterináři. 
 
Ing. Kateřina Adamcová – SZIF, ředitelka Sekce projektových opatření PRV, OP Rybářství 
a Národních dotací 
 
Uvedla, že kombinace sazeb a nákladů není možná. Není tedy možné stanovit procentuální 
podíl účastníka, ale je možné snížit sazby. Zdůraznila, že byrokratická zátěž na kontroly 
by měla být minimální a že je na žadateli, aby si ošetřil smlouvu s účastníkem. 
 
Ing. Veronika Hlaváčková, Ph.D. – Zemědělský svaz ČR 
 
Uvedla, že při organizaci zahraničních exkurzí uzavírají s účastníky smlouvy, kde jsou 
stanoveny podmínky. Poukázala na fakt, že na zahraniční exkurze jezdí spíše zootechnici 
a agronomové.  
 
Ing. Lucie Kredbová – MZe, vedoucí Oddělení projektových opatření II 
 
Vysvětlila, že záměr je od počátku zaměřen na výměnu řídicích pracovníků, ale je možné 
rozšířit ho i na ostatní zemědělské pracovníky, neboť nařízení pro SP SZP již záměr 
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nespecifikuje tak podrobně jako v minulém období. V případě lesnictví bude však muset být 
podpora ošetřena též režimem veřejné podpory dle čl. 47 ABER, který hovoří pouze 
o výměně řídicích pracovníků lesnických podniků.  
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Poděkoval za vysvětlení a uvedl, že základna účastníků by se mohla přizpůsobit 
zemědělskému prostředí. 
 
Ing. Andrea Hrabalová – Ústav zemědělské ekonomiky a informací 
 
Poděkovala za diskusi a podělila se o zkušenost s novými projekty Horizont, které 
se zaměřují na vzdělávání a mohou inspirovat. Uvedla, že projekty jsou zaměřeny 
na výměnné vzdělávací pobyty pro poradce, a že koordinátor poskytuje limit na cestovní 
a pobytové náklady. Zdůraznila, že je důležité, aby žadatelé ručili za to, že vyšlou za rok 
požadovaný počet účastníků a že účastníci musí udělat v členské zemi akci na další sdílení 
zkušeností. 
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Poděkoval za doplnění a upřesnění. 
 
Ing. Jana Hadačová – SZIF, ředitelka odboru Kontrol projektových opatření rozvoje venkova 
 
Zeptala se na preferenční kritéria. 
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Uvedl, že preferenční kritéria byla projednána s Monitorovacím výborem a že budou zaslána 
spolu se shrnutím z jednání. 
 
Ing. Lucie Kredbová – MZe, vedoucí Oddělení projektových opatření II 
 
Uvedla, že preferenční kritéria byla schválena pouze 3, a to projekt zahrnuje více než tři 
výměny, získání zkušeností v oblasti inovací a získání zkušeností v oblasti životního 
prostředí a adaptace na změnu klimatu. 
 
Ing. Michal Anton – SZIF, ředitel odboru Projektových opatření rozvoje venkova 
 
Optal se, jak kontrolovat preferenční kritéria, například zaměření na klima, když není jasné, 
na co budou návštěvy zaměřeny. Uvedl, že je důležité, aby byla témata návštěv 
jasně definována. 
 
Ing. Kateřina Adamcová – SZIF, ředitelka Sekce projektových opatření PRV, OP Rybářství 
a Národních dotací 
 
Zdůraznila, že každá podmínka generuje potřebu kontroly. 
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Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Souhlasil, že kritéria musí být kontrolovatelná a ověřitelná. Uvedl, že preferenční kritéria 
budou prověřena a případně upravena. 
 
Ing. Radek Lanč – MZe, náměstek člena vlády 
 
Konstatoval, že kontrolu provádí nejen SZIF, ale i NKÚ. 
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Dotázal se, zda je někdo z přítomných vyloženě proti otevření tohoto záměru (nikdo nebyl 
proti). Uvedl, že pokud se budou měnit kritéria, bude to projednáno s Monitorovacím 
výborem. Zdůraznil, že systém bude maximálně jednoduchý a že varianta 
2 (žadatel = příjemce dotace) a sazbový systém je optimální. Uvedl, že řídicí pracovníci 
v zemědělství budou přizpůsobeni realitě a že konkrétní návrh bude konzultován s kolegy ze 
SZIF. 
 
Ing. Veronika Hlaváčková, Ph.D. – Zemědělský svaz ČR 
 
Uvedla, že zájem o program kratších výjezdů existuje, i když není masivní. 
 
Bc. Kateřina Urbánková – PRO-BIO Svaz ekologických zemědělců 
 
Navrhla zrušení výběrových řízení, protože si neumí představit jejich administrativní 
náročnost. Dále požádala o projednání připomínek k záměru a) Vzdělávací a informační 
akce, které Řídicímu orgánu zaslala před jednáním. Je potřeba nastavit minimálně třídenní 
lhůtu pro doplnění prezenční listiny. Když přes den školíte, v noci dojedete s prezenční 
listinou domů, ten den už účastníky zrevidovat není technicky ani fyzicky možné. 
Dále uvedla, že požadavek na online připojení pro SZIF je v mnoha případech nereálný, 
protože na některých farmách často není signál a když pracovník školí, nemůže zároveň 
hlídat, zda se nechce připojit SZIF. Navrhla, aby se upravila preferenční kritéria pro 
zahraniční exkurze, aby byly realizovatelné. Nyní v mnoha případech nenasbírají dostatečný 
počet bodů, aby bylo možné žádost vůbec podat, ale v ČR exkurze dostatečný počet bodů 
nasbírají. Uvedla, že právě zahraniční exkurze mají obrovský benefit z hlediska přenosu 
informací do České republiky. 
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Uvedl, že cílem online připojení SZIF je zabránit manipulaci a racionalizovat kapacity 
kontrolorů. Uvedl, že preferenční kritéria pro zahraniční exkurze mohou být konzultována 
a případně upravena.  
 
Ing. Lucie Kredbová – MZe, vedoucí Oddělení projektových opatření II 
 
Uvedla, že změna preferenčních kritérií by musela být projednána Monitorovacím výborem, 
což by mohlo být nejdříve na podzim. 
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Ing. Veronika Hlaváčková, Ph.D. – Zemědělský svaz ČR 
 
Uvedla, že dle informací z RO SZIF, bude kontrolor žadatele kontaktovat den předem, 
aby o kontrole věděl a mohl se připravit. Stačí být na schůzce připojen mobilním telefonem. 
 
Ing. Jana Hadačová – SZIF, ředitelka odboru Kontrol projektových opatření rozvoje venkova 
 
Paní ředitelka zdůraznila, že online připojení je pro vzdělávací akce velmi užitečné, protože 
umožňuje efektivní kontrolu těchto akcí. Kontroloři potvrzují, že online připojení funguje 
dobře. Žádost o dotaci může obsahovat několik akcí, a je třeba zkontrolovat 20-30 % těchto 
akcí. Pokud má někdo problém s připojením, měl by to nahlásit na region. 
 
Bc. Kateřina Urbánková – PRO-BIO Svaz ekologických zemědělců 
 
Uvedla, že pokud bude možnost domluvit se s regionálním pracovištěm SZIF a nahlásit 
akce, kde není signál, aby tam kontroloři přijeli fyzicky, je s tím v pořádku. Nechce však 
zabezpečovat 100 % online pokrytí, protože ví, že na některých farmách to není možné. 
Navrhla, aby se svolala pracovní skupina k úpravě preferenčních kritérií, protože průběžný 
příjem žádostí by měl umožňovat operativní modifikace podle praxe. Uvedla, že současná 
kritéria limitují možnost realizace zahraničních exkurzí a že je potřeba je změnit. Uvedla, 
že pravidla jsou platná od února a mnoho žadatelů ještě neprověřovalo možnost 
zahraničních exkurzí, proto nebylo možné řešit problémy dříve.  
 
Ing. Josef Tabery – MZe, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 
 
Uvedl, že změna preferenčních kritérií by musela být požadavkem větší skupiny žadatelů 
nebo by musela vyžadovat neodkladné řešení. Navrhl, aby paní Urbánková konzultovala 
konkrétní problémy přímo s nimi a pokud se vygeneruje systémová záležitost, bude to dále 
řešeno. Poděkoval za účast a spolupráci a popřál hezký den. 
 
Zápis zpracovala: Ing. Veronika Součková, 1 
 
Zápis odsouhlasil: Ing. Josef Tabery, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova, MZe 
 
Přílohy: Prezentace MZe představená v rámci jednání 
 

 
1 Zápis byl zpracován za pomoci umělé inteligence 


